

An Activist's Thoughts on Coronavirus - COVID-19 Case of the DRC

Translated into English by Stephanie Horsford

(Pour la version en français voir plus bas)

The coronavirus, COVID-19, has just effectively demonstrated that, until now, the world has given priority to non-viable sectors, which has not given us the tools to cope with this pandemic.

Indeed, the rich countries have favoured only economic and financial globalisation, while the poor countries, whose poor governance fuels permanent conflicts, are only concerned about their militarisation, instead of thinking about the vital sectors to which they allocate only meagre budgets, such as basic public services, particularly public health, education, agriculture, justice and infrastructure, which have obvious knock-on effects

Following the appearance of COVID-19, drastic measures are being taken everywhere to prevent its spread.

However, in the Democratic Republic of the Congo, the measures taken by the Head of State, Félix-Antoine TSHISEKEDI TSHILOMBO, on Wednesday, March 18, 2020, have had the desired effects in some places in the city of Kinshasa.

Thus, while the danger of COVID-10 worries and alarms the world, most Congolese women and men are indifferent and therefore unconcerned about the situation. Hence, attitudes such as "great news for bachelors: marriage is now cheaper, with few guests; no more infidelity, quarantine obliges; photographs showing husbands braiding their wives' hair, etc.)". People think that the coronavirus is a joke while human lives are truly in danger.

The coronavirus pandemic is similar to climate change, as both cross borders, gender, race and religion.

Therefore, there should be adequate and appropriate public awareness and sensitisation of both the pandemic and the subsequent measures enacted.

Furthermore, how can we ensure that these very appropriate sanitary rules are respected when we think about the untimely cuts in electricity and water supply, about the women, engaged in activities that generate income, but are informal, where they handle products, including currency, touched by hundreds, if not thousands of customers, without having the time, nor even the possibility of washing their hands, having neither hydro-alcoholic gel, nor gloves, nor masks at their disposal. When we think of the street children, called "Shegués", the homeless, the populations living in slums and ghettos, the people living in overcrowded conditions, prisoners, migrants, displaced persons and refugees in camps, when we know that in Africa, where emotion takes precedence over reason, it is difficult to enforce the distance of one meter, difficult to greet each other without necessarily shaking hands, or to not surround the coffin of a loved one, these are situations that promote the spread of the virus.. how can one not have a headache?

However, if the measures taken are not respected, due to widespread ignorance and illiteracy, and in the absence of proper understanding and consequent awareness to awaken national consciousness, the country runs the risk of a hecatomb.

In our humble opinion, confinement gives us the opportunity to be creative and, therefore, to reinvent our way of raising awareness. In the meantime, let's do local awareness raising, all the while respecting health instructions and rules. As for WILPF DRC, each of its members, wherever they are, starting within their own families, must raise awareness in their own streets. For Christians, evening prayer is being held in the streets in the evenings, and every day, for 30 minutes, everybody prays, in front of her or his door, to implore divine mercy.

However, we note that while all the decisions taken around the world are beneficial in the fight against the coronavirus, they are based on financial and economic choices that increase inequalities between women and men. By coincidence or by chance, it is March, Women's Month, and the theme of the year is Generation Equality. Have we had time to ask the question: what differential effect will we have between women and men during the period of confinement? Can we really say today that the coronavirus kills more than the usual inequalities do? Here and there, we are following articles¹ and testimonies² that already show that women are suffering from more violence during this period of confinement than before? Beyond health and economic uncertainties that worry us all, we believe that each person needs to spend time questioning themselves.

As women activists, we must try to develop, during this confinement period, approaches that can progressively reduce gender inequalities in order to offer the world social justice as well as sustainable peace after the pandemic.

We will collect all the proposals for change that the pandemic has generated. We will analyse them, prioritise them and, as a result, we will begin to advocate before our institutions, namely the President of the Republic, the Parliament, the Government and the Constitutional Court.

All of us are facing a common and invisible enemy, the coronavirus. We must all mobilise to work together so that everyone can make their contribution. If we see this pandemic as a war that threatens to destroy us, then we are all called upon to contribute in one way or another.

Let us carry out actions of solidarity, in equality and justice, in the name of Peace.

Annie Matundu Mbambi,

National President of WILPF DRC and Member of Genre en Action

¹ Domestic violence: the risk of the "hell" of confinement:

https://www.liberation.fr/depeches/2020/03/21/violences-conjugales-le-risque-de-l-enfer-du-confinement_1782599

² Testimonies of women living as a couple in the neighbourhoods of the city of Kinshasa - DRC.

Réflexions d'une activiste sur le Coronavirus -COVID-19

Cas de la RDC

Le Coronavirus, COVID-19, vient de prouver largement que, jusque-là, le monde donnait priorité aux secteurs non viables, ce qui ne nous a pas permis de faire face à cette pandémie.

En effet, les pays riches n'ont favorisé que la mondialisation économique et financière tandis que les pays pauvres, dont la mauvaise gouvernance alimente des conflits permanents, ne se préoccupent que de leur militarisation, au lieu de penser aux secteurs vitaux auxquels ils n'allouent que de maigres budgets, notamment les services publics de base, cas de la santé publique, de l'éducation, de l'agriculture, de la justice et des infrastructures dont l'effet d'entraînement est évident.

Suite à l'apparition du COVID-19, des mesures drastiques sont prises partout pour en éviter la propagation.

Cependant, en République Démocratique du Congo, les mesures, y relatives, prises par le Chef de l'État, Félix-Antoine TSHISEKEDI TSHILOMBO, le mercredi 18 mars 2020, ont souffert dans leur application, en certains endroits de la ville de Kinshasa. Ainsi, alors que la dangerosité du COVID-10 inquiète et alarme le monde, la plupart des Congolaises et Congolais sont indifférents et donc insouciant de la situation. De là, des humours du genre « heureuse nouvelle pour les célibataires : le mariage à moindre coût, avec peu d'invités ; fini l'infidélité, confinement oblige ; des photographies montrant des maris entrain de tresser les cheveux des leurs épouses, etc.) ». La population pense que le coronavirus est une blague pendant que la vie humaine est réellement en danger.

La pandémie du Coronavirus ressemble au changement climatique, les deux allant au-delà des frontières, des sexes, des races et des religions.

Par conséquent, il faudrait une sensibilisation et une conscientisation, de la population, adéquates et relatives autant à la pandémie qu'aux mesures subséquentes édictées.

Par ailleurs, comment faire respecter ces règles sanitaires bien appropriées quand on pense aux coupures intempestives d'énergie électrique et d'eau, aux femmes, exerçant des activités génératrices des revenus, mais informelles, où elles manipulent des produits, dont la monnaie, touchés par des centaines, sinon des milliers de clients, sans avoir le temps, même la possibilité de se laver les mains, ne disposant ni de gel hydro-alcoolique, ni de gants, ni de masques. Lorsqu'on a à l'esprit les enfants de la rue, appelés « Shegués », les sans-logis, la population qui habite les taudis et les ghettos, les personnes vivant en surpeuplement, les prisonniers, les migrants, les déplacés et les réfugiés dans les camps, quand on sait qu'en Afrique, où l'émotion prime sur la raison, il est difficile de faire respecter la distanciation d'un mètre, de se saluer sans nécessairement se serrer la main, de ne pas entourer le cercueil d'un être cher, situations qui favorisent la propagation du virus, comment ne pas avoir mal à la tête.

Or, si ces mesures salutaires prises ne sont pas respectées, par ignorance et analphabétisme généralisés, faute de bonne compréhension et de sensibilisation conséquente pour éveiller la conscience nationale, le pays court le risque d'une hécatombe.

A notre humble avis, le confinement nous donne la possibilité d'être créative et, donc, de réinventer notre façon de faire la sensibilisation. Ainsi, faisons, entretemps, la sensibilisation de proximité, en respectant les consignes et les règles sanitaires. Quant à WILPF/RDC, chacune de ses membres, partout où elle se trouve, en commençant au sein de sa propre famille, doit sensibiliser dans sa rue. Pour les chrétiens, il est instauré la prière du soir dans les rues, chaque jour et pendant 30 minutes ; chaque personne prie, devant sa porte, pour implorer la miséricorde divine.

Toutefois, nous constatons que l'ensemble des décisions prises, un peu partout dans le monde, sont salutaires, certes, pour lutter contre le coronavirus, mais ces décisions répondent à des choix financiers et économiques qui augmentent les inégalités entre les femmes et les hommes. Coïncidence ou pur hasard, nous sommes au mois de Mars, mois de la femme, et la thématique de l'année, c'est la Génération Égalité. Avons-nous eu le temps de poser la question de savoir quel effet différencié aurons-nous entre femmes et hommes, durant la période de confinement ? Aujourd'hui et réellement, pouvons-nous dire que le coronavirus tue plus que les habituelles inégalités ? Ça et là, nous suivons des articlesⁱ et témoignagesⁱⁱ qui démontrent déjà que les femmes sont plus violentées, pendant cette période de confinement, qu'avant ? Au-delà des incertitudes sanitaires et économiques qui nous inquiètent tous, nous estimons que chaque personne est invitée à se questionner. En tant que femmes activistes, nous devons essayer d'élaborer, pendant cette période de confinement, des approches qui puissent réduire progressivement les inégalités entre les sexes en vue d'offrir au monde la justice sociale autant que la paix durable, après la pandémie.

Nous récolterons toutes les propositions de changements que la pandémie aura générées. Nous les analyserons, les prioriserons et entamerons, en conséquence, des plaidoyers auprès de nos Institutions, en l'occurrence le Président de la République, le Parlement, le Gouvernement et la Cour constitutionnelle.

Toutes et tous, nous faisons face à un ennemi commun et invisible, le coronavirus. Nous devons nous mobiliser pour travailler ensemble afin que chacun apporte sa pierre à l'édifice. Si nous considérons que cette pandémie est une guerre qui risque de nous anéantir, nous sommes alors appelé-e-s à contribuer d'une façon ou d'une autre.

Menons des actions de solidarité, dans l'égalité et la justice, au nom de la Paix.

Annie Matundu Mbambi,

Présidente Nationale de WILPF RDC et Membre de Genre en Action

ⁱ Violences conjugales : le risque de «l'enfer» du confinement :
https://www.liberation.fr/depeches/2020/03/21/violences-conjugales-le-risque-de-l-enfer-du-confinement_1782599

ⁱⁱ Témoignages des femmes vivant en couple dans les quartiers de la ville de Kinshasa- RDC.